
»مکاشفه از نزدیک« در آشپزخانه ضحاک؛ سختی های تئاتر 
را به جان می خریم

نقد فیلم »۱۹۶۸«،روایتی ضعیف از گروه های انقلابی

فیلم »گوزن های اتوبان«؛ سطحی نگری در روایت بحران های اجتماعی

گروه فرهنگ و هنر-   کارگردان نمایش »مکاشــفه از نزدیک« که اجرای خود را در مجموعه تئاتر شــهر 
آغاز کرده اســت معتقد اســت کســانی که به تئاتر علاقه دارند همه سختی ها و چالش ها را به جان می خرند تا در 

این عرصه کار کنند.
نسرین بخت پور کارگردان نمایش »مکاشفه از نزدیک« نوشته علی شمس که اجرای خود را در سالن سایه 
مجموعه تئاتر شــهر آغاز کرده اســت، درباره روند تولید این اثر نمایشی به خبرنگار مهر گفت: وقتی نمایشنامه 
»مکاشفه از نزدیک« علی شمس را خواندم نظرم را جلب کرد از این رو در تابستان سال جاری این اثر نمایشی را 
نمایشنامه خوانی کردیم که با استقبال هم مواجه شد. بعد از آن تصمیم گرفتم که این اثر را در قالب اجرای عمومی 

روی صحنه ببرم. حدود ۳ ماه تمرین داشتیم و در روند تمرین ها به اجرای فعلی رسیدیم.
وی درباره موضوع این اثر نمایشی افزود: علی شمس در این اثر به زنان شاهنامه و همچنین ضحاک می پردازد.
بخت پور درباره شیوه اجرای »مکاشفه از نزدیک«، توضیح داد: ما نمایشنامه را خیلی مدرن اجرا می کنیم که البته 

این شکل اجرا به 
کارگردان »مکاشــفه از نزدیک« درباره ویژگی های این اجرا یادآور شــد: متن بسیار قدرتمند و از زبان طنز 
برخوردار اســت و میزانســن ها و صحنه به شــکلی طراحی شده که برای مخاطب جذاب باشد. دیگی در صحنه 
داریم که در تمام نمایش ضحاک در دیگ حضور دارد. نمایشنامه »مکاشفه از نزدیک« از آثار دیگری که از شاهنامه 

برگرفته شده اند بسیار متفاوت و جذاب تر است.
ایــن هنرمنــد جوان عرصه تئاتر درباره چالش های اقتصادی موجود برای تولید و اجرای این اثر، تأکید کرد: 
تولید و اجرای »مکاشفه از نزدیک« به لحاظ اقتصادی کلا چالش بود و از ابتدا هم به این چالش ها فکر می کردیم. 
این پروژه خیلی هزینه بر بود. خوشــبختانه توانســتیم در »خانه تمرین شمس« تمرین کنیم که بسیار کمک کننده 
بود و در غیر این صورت شــرایط ســخت تر می شد. ساخت دکور هم هزینه  زیادی داشت. کوچکترین چیزها در 

تولید و اجرای یک تئاتر هزینه بر است.
بخت پور در پایان با اشــاره به حضور تأثیرگذار وحید لک به عنوان تهیه کننده »مکاشــفه از نزدیک« و تأمین 
هزینه های تولید، تصریح کرد: وقتی به تئاتر علاقه داریم و از طریق آن درمان می شویم باید سختی ها و چالش ها 

را به جان بخریم تا در عرصه تئاتر کار کنیم.
عوامل نمایش »مکاشــفه از نزدیک« که با مدت زمان ۶۰ دقیقه و ســاعت ۱۸ روی صحنه می رود، عبارتند از 
بازیگران: ســپاس رضائی، ندا قاسمی، صالح حیدری، مشــاور کارگردان: دانیال خیری خواه، دستیار کارگردان: 
فاطمه تقوی، محمدجواد شــیخ، آهنگســاز: بابک کیوانی، صدا: محمد خدایی، امیرسام بخت پور، طراح پوستر و 
بروشــور: محمد شمس، مهرنوش محمدی، طراح صحنه: محمدجواد شیخ، مدیر تولید: السا فتحی، مدیر روابط 
عمومی: ماهرخ لک، برنامه ریز: پیمان ابراهیمی، گروه صحنه: آرش سلیمانی، الهه صالحی، محمد رستمی، یاسین 

باقری، طراح عروسک: مجید بشکال، ساخت عروسک: مجید بشکال، یاسمین خوشه.

فرهنگ و هنر8

نیـما رجبـی

گروه فرهنــگ و هنر-مجتبی 
رشــوند، تهیه کننده فیلم ســینمایی 
»صددام« که امســال در چهل وسومین 
جشــنواره فیلم فجر حضور داشــت، 
اظهــار کرد: من شــناخت چندانی از 
تاریــخ در این زمینه که صدام چند بدل 
داشــته، ندارم اما شکی در آن نیست که 
صدام بدل داشته و آقای میکاییل رمضان 
بدل ایشان بوده که کتاب خاطراتش هم 
به چاپ رســیده است. بنابراین در این 
موضوع شکی وجود ندارد که دیکتاتور 
عراق بدل داشته و بحث هایی هم درباره 
این موضوع وجود دارد که او بدل های 

زیادی داشته و در مواقع مختلف از آنها 
اســتفاده کرده است.رشوند تأکید کرد: 
به هر حال صدام شــخصیتی است که 
حرف ها و داستان های عجیب و غریب 
زیــادی درباره او تعریف می کنند. مثلًا 
پس از اتفاقات اخیر کشــور سوریه که 
دولت آقای بشــار اسد سقوط کرد یک 
خبر در ســطحی گسترده منتشر شد و 
حتی ویدیویی در شبکه های اجتماعی 
دست به دست شد که فردی شبیه صدام 
را از زندان های سوریه بیرون آورده اند 
و برخــی آن فرد را یکــی از بدل های 
صدام می دانستند و برخی حتی شایعه 
کردند که صدام در این زندان اســت. 
اثبات این مسائل عجیب و غریب قطعاً 

کار سختی است اما نفی آن هم سخت 
است و حداقل می تواند برای لحظاتی 
ذهن آدم را درگیر خود کند که شــاید 
هم این اتفاقات واقعیت دارد.وی افزود: 
»صددام« یک فیلم کمدی اســت که در 
اکران های جشنواره بارها شاهد بودم که 
صحنه هــای مختلف این فیلم موجب 
خنده مخاطبان شده و مشخصاً ما قرار 
بر وفاداری به تاریخ نداشتیم و این فیلم 
را می توان یک شوخی با تاریخ دانست. 
در این فیلم رضا عطاران نقش صلاح را 
بازی می کند که بدل صدام است اما قطعاً 
اسم بدل صدام صلاح نبوده و نویسنده 
در خلق این کاراکتر از تخیلش استفاده 
کرده اســت و این تنهــا خیال پردازی 

در این فیلم نیســت بلکــه به طور کل 
»صددام« یک خیال پردازی تاریخی در 

برهه ای از تاریخ معاصر است.
ایــن تهیه کننده با اشــاره به 
اینکــه رضا عطــاران در این فیلم 
نقش آفرینی موفقی داشــته، تأکید 
کرد: با توجه به ظاهر رضا عطاران 
و چهره ای که این بازیگر دارد، نقش 
اصلــی »صددام« از ابتــدا برای او 
نوشته شده و ما هیچ بازیگر دیگری 
غیــر از رضا عطاران را برای ایفای 
این نقش مدنظر نداشتیم. رشوند 
درباره حضور فیلم های کمدی در 
جشنواره فیلم فجر گفت: بارها از 
من سوال شــده که چرا فیلمت را 
به جشنواره فرســتادی و حضور 
در جشــنواره ممکن اســت برای 
یک فیلم کمدی نه تنها مفید نباشد 
که آسیب زننده باشــد. من بر این 

عقیده ام که ما خودمان این بحث را ایجاد 
کردیم و مدام در حال تکرار آن هستیم و 

من فکر می کنم بی انصافی برخی افراد 
به این مسئله دامن می زند اما من چنین 

اعتقــادی ندارم. به نظر من فیلم کمدی 
خــوب می تواند با دیگر فیلم ها رقابت 

داشــته باشد و این بی انصافی است که 
بگوییم ســینمای کمدی بهتر است در 
جشنواره نباشــد چون این فیلم ها 

توان رقابت با دیگر آثار را ندارند.
وی در پایــان تأکیــد کرد: هر 
فیلــم با هر ژانــری می تواند دارای 
ویژگی هایی باشــد که با دیگر آثار 
رقابــت کند و فیلم کمدی هم یکی 
از ژانرهای سینماست که باید مورد 
قضاوت قرار بگیرد و فیلمســازان 
کمدی هم می توانند جایزه بگیرند 
یــا نامزد جایزه شــوند. مــا اگر به 
تنوع ژانــر اهمیت می دهیم باید در 
جشنواره هایمان هم سینمای کمدی 
را جــدی بگیریم و من فکر می کنم 
این نگرش که در سینمای ما نسبت 
به فیلم کمدی به وجود آمده و معتقد 
اســت که بهتر است فیلم کمدی به 
جشــنواره نیاید، نگرش اشتباهی 
اســت. من »صــددام« را یک کمدی 
صرفاً هنــری نمی دانم و به نظرم وقتی 

یــک کمدی بتواند 
در ســینمای رسانه 

مورد  فجر  جشنواره 
توجــه قــرار بگیرد و 

اصحاب رسانه، کارشناسان 
و صاحب نظران سینما را با خود 

همــراه کند و بخنداند قطعاً در 
اکران عمومــی نیز می تواند 
مردم را با خــود همراه کند 

و من از این بابت بســیار 
و  هستم  خوشــحال 
فکر می کنم »صددام« 

در اکران عمومی نیز اثر 
موفقی خواهد بود.

گــروه فرهنگ و هنــر- میثم 
ابوالقاسمی منتقد ســینما، به نقد فیلم 
»۱۹۶۸« پرداخته و آن را اثری غیرواقعی 
و کاریکاتــوری از مبارزات سیاســی 

دوران انقلاب توصیف کرده است.
فیلــم »۱۹۶۸« که تــلاش دارد به 
روابط اجتماعی و سیاســی گروه های 
انقلابــی در آغاز شــکل گیری انقلاب 
اســلامی ایران بپردازد، از منظر روایت 
تاریخی و پرداخت شخصیت ها دچار 
ضعف های اساسی است. ابوالقاسمی 
با اشــاره به اینکه فیلم به مقطع تاریخی 
پــس از کودتــای ۲۸ مــرداد ۱۳۳۲ و 
شــکل گیری گروه هــای چریکی در 
ســال ۱۳۴۲ می پــردازد، تأکید کرد که 
این گروه ها در واقعیت از تشــکیلات 
بسیار منظمی برخوردار بودند. او افزود:  
»این گروه ها با توجه به ایدئولوژی های 

تشــکیلاتی  ســاختارهای  متفاوت، 
دقیقی داشتند. اعضای آن ها، به ویژه در 
ســال های اولیه، افرادی تحصیل کرده، 
باهــوش و کتاب خوان بودنــد. اما در 
فیلم با شخصیت هایی روبه رو هستیم 
کــه ســاده لوح، عصبــی و فاقد درک 
سیاســی اند، در حالی که واقعیت چیز 

دیگری بوده است.«  
وی همچنین خاطرنشان کرد که 
اعضای این گروه ها برای آموزش های 
نظامی به کشورهای همسایه، از جمله 
فلســطین و اردن، اعزام می شــدند و 
آموزش هــای ســخت و دقیق نظامی 
و عقیدتــی می دیدند، امــا فیلم هیچ 
اشــاره ای به ایــن موارد نــدارد.   این 
منتقد ســینما در ادامه به طراحی صحنه 
و شــخصیت پردازی فیلم پرداخت و 
اظهار داشــت:  »شخصیت اصلی فیلم 

ترکیبی از محمد حنیف نژاد، مؤســس 
ســازمان مجاهدین خلــق، و رهبران 
چریک های فدایی خلق، است. اما این 
شخصیت پردازی به درستی در نیامده و 
فیلم نتوانسته آن را قانع کننده به تصویر 

بکشــد.«   وی همچنین به سیاه وسفید 
شدن برخی صحنه ها و نحوه تدوین فیلم 
اشــاره کرد و آن را ناهماهنگ و بدون 
توجیه منطقی دانســت.   ابوالقاســمی 
یکی از ایرادات اصلی فیلم را اســتفاده 

نامناسب از مصاحبه های واقعی در یک 
فیلم داستانی دانست و گفت:  »در برخی 
فیلم های سینمای جهان از مصاحبه در 
روایت داستانی استفاده شده، اما این امر 
باید با دقت و منطق روایی همراه باشد. 
در این فیلم، مصاحبه های فوتبالی که در 
یک داستان سیاســی-نظامی گنجانده 
شــده اند، کارکردی ندارنــد و باعث 

ضعف روایت شده اند.«  
وی در پایان اشاره کرد که انتخاب 
موضوع فیلم، یعنــی پرداختن به آغاز 
مبارزات مســلحانه علیه رژیم پهلوی، 
یکی از نقاط قوت آن اســت، اما ضعف 
در پرداخت داستان و شخصیت ها باعث 
شــده که فیلم نتواند به اثری تأثیرگذار 
تبدیل شود. ابوالقاسمی در مجموع نمره 
پایینی به این اثر داد و آن را فیلمی ناموفق 
در بازنمایی تاریخ سیاسی ایران دانست.

گروه فرهنگ و هنر- مســعود کارگر، در نقدی بر فیلم »گوزن های اتوبان« تأکید کرد که این اثر به 
جای پرداختن به لایه های عمیق اجتماعی، در سطحی ترین شکل ممکن به بحران های زندگی شخصیت ها 
پرداخته اســت.    مســعود کارگر گفت: »گوزن های اتوبان« از پرداخت عمیق به مســائل روان شناختی و 
جامعه شناختی بازمانده است.ایده ی فیلم کهنه است و در سال های اخیر نمونه های مشابه آن در تلویزیون و 
سینما بارها ساخته شده است. اما متأسفانه »گوزن های اتوبان« فراتر از یک ژست ظاهری نمی رود و تحلیل 
دقیقی از بحران های شخصیت اصلی ارائه نمی دهد. فیلم صرفاً به نمایش سطحی مشکلات زندگی یک بلاگر 
مشهور می پردازد، بدون اینکه وارد جنبه های عمیق تر روان شناختی و جامعه شناختی آن شود.  به گفته ی این 
منتقد، فیلم فاقد یک گره داستانی محکم و تعلیق تأثیرگذار است. داستان فیلم بر اساس موقعیت های کلیشه ای 
پیش می رود و حتی در مواردی که می توانست با بهره گیری از چهره های سرشناس تأثیرگذار باشد، باز هم 
نتوانسته است هویتی مستقل برای خود بسازد. اگر بازیگران مطرح در این فیلم حضور نداشتند، احتمالاً به 
سرنوشت بسیاری از آثار فراموش شده ی سینما و نمایش خانگی دچار می شد.  کارگر همچنین به بازی نوید 

پورفرج اشــاره کرد و گفت: »اگرچه برخی این بازی را متفاوت ارزیابی کرده اند، اما درخشــش ویژه ای در 
آن دیده نمی شود که بتوان آن را اثری شاخص دانست.« او همچنین درباره ی نامزدی های فیلم در جشنواره 
فجر اظهار داشت که به نظرش برخی از این انتخاب ها تحت تأثیر ملاحظات خاصی بوده اند و نه بر اساس 
شاخص های فنی و سینمایی.   این منتقد در بخش دیگری از صحبت هایش، انتقاداتی را متوجه نحوه داوری 
جشنواره فجر کرد و گفت: مشکل جشنواره های سینمایی ایران این است که تصمیم گیری های آن تحت تأثیر 
تغییرات مدیریتی و سلیقه ای قرار دارد. برخلاف جشنواره های معتبر جهانی که داوران آن از میان متخصصان 
و سینماگران مستقل انتخاب می شوند، در جشنواره فجر هر سال با تغییر مدیریت ها، سیاست گذاری ها و 
معیارهای داوری هم تغییر می کنند.    کارگر در پایان تصریح کرد که جشنواره فیلم فجر به جای آنکه بستری 
برای تعیین مسیر سینمای ایران باشد، بیشتر به یک دورهمی برای اهالی سینما، رسانه و منتقدان تبدیل شده 
است. او تأکید کرد که اگر نقدهای رسانه ای و تحلیل های سینمایی نتوانند تغییری در روند انتخاب آثار و 

سیاست گذاری های سینمایی ایجاد کنند، جشنواره ها به مرور اعتبار خود را از دست خواهند داد.

»صددام«باتاریخشوخیمیکند
مجتبی رشوند با اشاره به اینکه صدام قطعاً بدل داشته تأکید کرد که این ایده مبنای واقعی دارد اما »صددام«

 به طور کل یک کمدی است که با تاریخ شوخی می کند.
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بارها از من ســوال شده که چرا 
فیلمت را به جشنواره فرستادی 
و حضور در جشــنواره ممکن 
اســت برای یک فیلــم کمدی نه 
تنها مفید نباشد که آسیب زننده 
باشد. به نظر من فیلم کمدی خوب 
می تواند با دیگر فیلم ها رقابت 
داشته باشــد و این بی انصافی 
اســت کــه بگوییم ســینمای 
کمدی بهتر اســت در جشنواره 
نباشــد چون این فیلم ها توان 
رقابت با دیگر آثــار را ندارند.


